

前包钦格复合体注射生脉注射液对 COPD 大鼠膈神经放电的影响*

刘晓丽¹ 刘小云¹ 赖忠涛¹ 程晋虎¹ 陈林芯¹ 马艳¹ 刘自兵^{1,2,**}

(1. 安徽中医药大学针灸骨伤临床学院, 安徽 合肥 230038;
2. 安徽中医药大学针灸经络研究所, 安徽 合肥 230038)

摘要:目的 观察在慢性阻塞性肺疾病(COPD)模型大鼠延髓前包钦格复合体(pre-B zinger complex, PBC)区微量注射生脉注射液(简称生脉)后其膈神经放电情况,初步探讨生脉对 COPD 呼吸中枢的调节作用。**方法** 20 只 SD 大鼠随机分为正常组与模型组,每组 10 只,模型组采用香烟结合脂多糖方法制作。采用脑立体定位和中枢微量注射技术,在大鼠 PBC 区注射生理盐水和生脉,记录膈神经放电。**结果** 正常组和模型组大鼠 PBC 注射生脉后,膈神经放电的频率、强度、积分均比注射生理盐水显著增加($P < 0.001$);模型组注射生脉后,膈神经放电强度的增长幅度明显大于正常组($P < 0.01$)。**结论** 生脉对大鼠呼吸中枢 PBC 核团有兴奋效应,且此效应在模型大鼠更强。

关键词:生脉注射液;前包钦格复合体;慢性阻塞性肺疾病;膈神经

中图分类号: R 289.5 **文献标识码:** A **文章编号:** 2096-1340(2017)02-0071-04

DOI: 10.13424/j.cnki.jsctcm.2017.02.026

Effect of Shengmai Injection on Phrenic Nerve Discharge of COPD Rats

Liu Xiaoli¹ Liu Xiaoyun¹ Lai Zhongtao¹ Cheng Jinhui¹ Chen Linxin¹
Ma Yan¹ Liu Zibing^{1,2}

(1. Clinical College of Acupuncture and Orthopedics, Anhui University of Chinese Medicine, Hefei 230038, China;
2. Acupuncture and Collateral Research Institute, Anhui University of Chinese Medicine, Hefei 230038, China)

Abstract Objective To observe the effect of Shengmai Injection in PBC (pre-Bzinger complex) region before medulla on discharge condition of phrenic nerve in rats with COPD (chronic obstructive pulmonary diseases) to primarily investigate the function of Shengmai Injection in regulating COPD Rats' respiratory center. **Methods** The 20 SD rats evenly divided into normal and model groups, the model group was produced by cigarette combined with lipopolysaccharide. Saline and Shengmai Injection were injected in rats' PBC region by brain stereotaxic and central microinjection techniques to record the discharge of phrenic nerve. **Results** The discharge frequency, intensity and capacity of phrenic nerve after Shengmai Injection in both groups increased more than the groups merely injecting saline ($P < 0.001$); after injected Shengmai Injection, the growth rate of phrenic nerve discharge in model group was obviously greater than that in nor-

* 基金项目:国家自然科学基金项目(81373743);安徽省自然科学基金项目(1408085MH201);大学生创新创业训练计划项目(2014046)

** 通讯作者:刘自兵(1974-),男,博士,副教授,主要从事针刺作用机制研究。E-mail: zibingliu@163.com